
وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات در دیــدار با 
اعضــای شــورای مرکزی ســازمان نظــام صنفی 
در  انســانی  نیــروی  تأمیــن  از  کشــور  رایانــه ای 
کشــورخبر داد و  بــا اشــاره  بــه مشــکلاتی ماننــد 
 ICT مهاجــرت نخبــگان و متخصصــان حــوزه
گفت: اگر به درســتی عمل کرده و نیروهای ماهر 
خوبــی در حــوزه ICT تربیت کنیــم، نباید نگران 
مهاجرت نخبگان از کشور باشیم؛ چرا که ضمن 
تأمین نیروی انســانی مورد نیاز کشور، می توانیم 
صادرکننده نیروی انســانی ماهر هم باشــیم. اما 
این ســؤال ها پیــش می آید که خــروج نخبگان از 
کشور چه صدماتی را به آینده اقتصاد دیجیتالی 
وارد خواهــد کــرد؟ و اینکــه آیــا صــادرات نیروی 
انســانی شــدنی اســت؟ کارشناســان و نخبــگان 
معتقد هســتند، صادرات نخبه به دیگر کشورها 
زمانی معنا می یابد که نخبگان در دیگر کشورها 
باز برای کشــور خودمان کار کنند و از ســوی دیگر 
بتوانیــم ایده های آنهــا را با مالکیــت معنوی به 

دیگر کشورها صادر کنیم.
ضرورت تغییر در دوره هــای آموزش تکمیلی  �

آی تی
علیرضا هاشــمی گلپایگانی، اســتاد دانشــگاه 
صنعتی امیرکبیر معتقد اســت، بحــث صادرات 
نیــروی انســانی ماهر بــا مهاجرت آنهــا دو مقوله 
متفاوت اســت و نباید این دو را یکسان تلقی کرد، 
امــا بایــد گفت ما بیشــتر با مهاجرت نخبــگان در 
کشــور مواجه هســتیم تا صادرات نیروی انســانی 

ماهر.
هاشمی گلپایگانی به »ایران« گفت: ظرفیت 
تربیت نیرو در مقاطع تکمیلی یعنی ارشد و دکترا 
در کشور محدود است و نمی توانیم آنها را در این 
مقاطــع پذیرش کنیم، بنابراین بخــش زیادی از 
نیروی انسانی تربیت شــده در مقطع کارشناسی 
در حقیقــت بــرای پذیــرش در مقاطــع بالاتــر از 
کشــورهای خارجی پذیرش می گیرنــد و چون در 
آنجا فرصت های شغلی بیشتر با شرایط بهتری 
برای آنها وجود دارد در آنجا ساکن شده و ماندگار 
می شوند و فقط درصد کمی از پذیرش گرفتگان 

برمی گردند.
این استاد تجارت الکترونیک افزود: دوره های 
آموزش نیروی متخصص در مقاطع تکمیلی در 
بدنه آموزش عالی در سال های اخیر در کشور به 
علت اینکه به درستی به روز نشده و گسترش پیدا 
نکرده، صدمه خورده است به همین دلیل شاید 

هم از لحاظ کمی و هم کیفی در حوزه  آی سی تی 
نیــرو تربیــت کــرده باشــیم، ولــی در حقیقــت 
نتوانســته ایم نیروهای ماهر این حوزه را در کشور 

نگه داریم.
کشــور  گلپایگانــی،  هاشــمی  گفتــه  بــه 
توانمندی هــای زیادی در تربیت نیروی انســانی 
حوزه  آی سی تی دارد، ولی به دلیل قوانین دست 
و پاگیــر )به خصــوص در جــذب هیأت علمــی( 
ظرفیت ها محدود بوده از این جهت باعث شده 
نتوانیم از نیروهای باکیفیت تربیت شده خود نیز 

استفاده کنیم.
بــه اعتقــاد این اســتاد دانشــگاه، بایــد دوباره 
دوره های آموزشی آی سی تی را به لحاظ ظرفیت 

و نوع رشته ها بازنگری کرده و بیشتر توسعه داد.
این استاد دانشگاه در ادامه گفت: تصمیمات 
غلطــی در بخــش نظارتــی و مدیریتــی آموزش 
و  بــرق  مهندســی  رشــته  در  بخصــوص  عالــی 
کامپیوتر گرفته شــده به صورتی که سعی کردند 
ایــن رشــته ها را بــا حــوزه فنــاوری اطلاعــات و 
ارتباطات یکی بداننــد و همان محتواها را به نام 
ICT ارائــه دهنــد و این اشــتباه بزرگی بــود، چون 
برق و کامپیوتــر با ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 

فاصله زیادی دارد.
فنــاوری  و  ارتباطــات  رشــته های  افــزود:  وی 
اطلاعات در دنیا دارای استانداردهای مشخص و 
نظام هایی مانند مهندسی نرم افزار، سخت افزار، 
امنیــت اطلاعات، ســایبری، علــوم داده، فناوری 
اطلاعــات، سیســتم های اطلاعاتــی و... اســت و 
متأسفانه رشته ها و برنامه آموزشی ما با این دسته 

از استانداردها تطبیق ندارد.
هاشمی گلپایگانی گفت: متأسفانه بر اساس 
تصورات غلطی که از گذشته است و دیدگاه سنتی 
نســبت به این مقوله وجود دارد، ســعی کرده اند 
محتواهایــی را کــه در 20 ســال گذشــته بــه عنوان 
مهندســی کامپیوتر و برق وجود داشــته اســت با 
اســم جدیدی مطــرح کنند و این باعث می شــود 
دانش آموخته هــا با آنچه در واقعیت نیاز اســت، 
تطبیق نداشــته باشند و نتوانند از پس آن برآیند. 
به عبارتی با اینکه اسم نیروی انسانی در این حوزه  
آی ســی تی اســت اما تخصــص و توانمندی های 
لازم را در ایــن حــوزه  ندارد، بنابراین به روز نبودن 
برنامه و نبود استانداردها و سلیقه ای عمل کردن 
به این حوزه آسیب زده و باعث شده است نیروی 

ماهر باکیفیت نداشته باشیم.
وی افــزود: موافــق صــادرات نیروی انســانی 
هســتم ولــی روی آنچــه اکنــون اتفــاق می افتــد 

نمی توان نام صادرات نیروی انســانی  گذاشت، 
دارای  انســانی  نیــروی  صــادرات  کــه  چــرا 
چهارچوب های مشخصی است و درآمد حاصل 
از آن باید به کشور برگردد، زیرا وقتی برای تربیت 
نیــروی ماهر هزینه گزافی صرف می کنیم ولی از 
آن بهــره ای نمی گیریــم و این نیروهــا مهاجرت 
می کننــد، ســود حاصل از آن شــامل حــال دیگر 

کشورها می شود.
نیروی کار ارزان �

حمیدرضا حسینی، مدیر فناوری پارک علم و 
فناوری شریف نیز معتقد است که در دنیا رقابت 
شــدید و ســنگینی بــرای جذب نخبــگان فناوری 
اطلاعــات و فناوری هــای نوظهــور وجــود دارد و 
کشــورها ســعی می کنند بــا ایجــاد جذابیت های 
مالی و بســتر مناسب برای رشد و پیشرفت افراد 

متخصص، آنها را جذب کنند.
حسینی به »ایران« گفت: وجود چنین رقابتی 
باعث می شــود که خــروج نیروهــای متخصص 
حــوزه فنــاوری اطلاعات بیشــتر شــود و در حوزه 
فنــاوری اطلاعات که عامل اصلی رشــد اقتصاد 
دیجیتالی است، شرکت ها و استارتاپ ها با کمبود 
منابع انسانی کافی روبه رو شوند. به هرحال افراد 
تمایل دارند در یک مسیر ساده تر، بی دردسرتر و 

کم دغدغه تر از نظر شغلی پیشرفت کنند.
وی افــزود: دولــت و حاکمیت بایــد زمینه ای 
را فراهــم کنــد کــه ســرمایه گذاری بــرای بخــش 
خصوصــی در محصــولات و فناوری هــای جدید 
جذاب شده و توسعه در محصولات و فناوری های 
جدید بیشتر شود. اگر بخش خصوصی بداند که 
بازار بزرگی در اختیار دارد و از نظر مالی که حرف 
اول را می زند، تأمین شود، می توان زمینه را برای 

کار نخبگان نیز فراهم کرد. 
مدیر فنــاوری پارک علم و فناوری شــریف با 
بیان اینکه صادر کردن نیروی انســانی ماهر را به 
صورت مجازی می توان اجرایی کرد، گفت: نباید 
نیروی متخصص ماهر خود را به صورت فیزیکی 
صــادر کنیم. از آنجا که نیــروی کار متخصص در 
داخل کشور ارزان تر است باید به این موضوع به 
دید فرصت نگاه کرد تا بتوان مشارکت نخبگان و 
شرکت های ایرانی را در پروژه های جهانی فراهم 

کرد.
حســینی افــزود: وقتــی نیــروی ارزان و نخبــه 
درگیر پروژه های شــرکت های خارجی شــود آنها 
نیــز از ایــن موضــوع اســتقبال می کنند، چــرا که 
پروژه ها و توســعه محصولات فناورانه برای آنها 

ارزان تمام می شود.

انتقال دانش �
گــروه  دانشــیار  عبدلــی،  اصغــر  دکتــر 
ویروس شناســی انســتیتو پاســتور و عضــو تیــم 
ســازنده واکســن کرونــا  نیــز معتقد اســت، به کار 
بردن صادرات نخبــگان و نیروی ماهر اصطلاح 
درســتی نیســت و در قبال آن بایــد بگوییم که ما 
بایــد صادرکننده تولیدات تکنولــوژی و فناوری از 

سوی نخبگان باشیم.
عبدلی به »ایران« گفت: 40 درصد هزینه های 
یک صنعت در حوزه بایوتکنولوژی، دارو یا واکسن 
صرف تحقیق و توســعه می شــود، از ســوی دیگر 
کشــور ما بالاترین توانمندی را از لحاظ لیســانس 
بــه بالا دارد، بنابراین باید ســازوکاری برای ارتباط 
بیشتر با دانشگاه و صنعت تعریف کنیم تا به جای 
مغــز و نیروهــا، فناوری خود را به دنیا بفروشــیم؛ 
چیزی که در آینده هــم می تواند برای برون رفت 
کشور از وضعیت کنونی بسیار کمک کننده باشد و 

معیشت کل مردم را تغییر دهد. 
وی افــزود: باید با انتقال تکنولوژی و مالکیت 
معنــوی، ایده هــای نخبگان و کارهــا و اختراعات 
آنهــا را با بســتن قــرارداد به دیگر کشــورها صادر 
کنیــم؛ آنجا کــه هزینه هــای هنگفتی صــرف کار 
تحقیق و توسعه می شود، بنابراین دیگر کشورها 
از اینکــه ایده هــای تحقیــق و توســعه خــود را از 
کشــورهایی ماننــد مــا کــه دارای نخبــگان زیادی 
اســت، دریافت کننــد - و ما بایــد روی این بحث 

سرمایه گذاری کنیم - استقبال می کنند.
بــه اعتقــاد عبدلی، حتی بایــد نخبگانی را که 
بــه خــارج از کشــور مهاجــرت کرده انــد به کشــور 
برگردانیــم و روی ایده های آنهــا کار کنیم تا آنها 
هم ایده های خود را در داخل کشور به کار بگیرند، 

نه اینکه نخبگان را به دیگر کشورها صادر کنیم و 
این معنایی ندارد.

فتح بازار جدید �
علیرضا میرباقری، مخترع روبات جراح سینا 
معتقــد اســت، اگــر منظــور از صحبت هــای وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات ایجاد چنین پلتفرمی 
اســت کــه می خواهند شــرکت های داخلــی ما در 
دیگر کشــورها شــرکت های خود را تأســیس کرده 
و توســعه دهنــد و برای شــرکت خود و کشــورمان 

بازارهای جدیدی را فتح کنند، خوب است.
دکتــر میرباقــری بــه »ایــران« گفت: ولــی اگر 
چنیــن پلتفرمــی مطــرح نیســت، عمــلًا بحــث 
صــادرات نیــروی ماهــر و نخبه به دیگر کشــورها 
معنایــی نداشــته و در عمــل همــان مهاجــرت 
نخبــگان و فــرار مغزهــا خواهــد بــود و بــه ضــرر 

کشورمان است.
وی افــزود: مــا یــک گونــه صــادرات نخبگان 
را می توانیــم متصــور شــویم و آن ایــن اســت که 
نیروهای نخبه ما برای شــرکت های خودمان در 
خارج از کشــور کار کنند؛ کاری که در شــرکت خود 
ما یعنی ســینا رخ داده اســت به ایــن صورت که 
نخبگان و نیروهای ماهر ما در کشور اندونزی، باز 
برای شرکت سینا کار می کنند و بازارهای شرکت 

ما را در کشورهای دیگر توسعه می دهند.
میرباقری در ادامه گفت: چون ما فرار مغزها 
را داریــم و آنها مهاجرت کرده و در شــرکت های 
خارجــی کار می کننــد و حــال با ایــن صحبت ما 
باید اسم آن را صادرات نیروی انسانی بگذاریم؟ 
بــه گونه ای اظهار نظر نشــود که به نظر برســد ما 
می خواهیــم بــا تعریف عناویــن تازه، اســم فرار 

مغزها را عوض کنیم.
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صادرات نیروی انسانی ماهر؛ به شرط فتح بازارهای جدید
اساتید و نخبگان در گفت و گو با »ایران« بیان کردند

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از حرکت رو به رشــد بخش خصوصی در 
تولیــد و بومی ســازی تجهیزات مخابراتی مرتبط با شــبکه ملــی اطلاعات و 

توسعه شبکه فیبرنوری خبر داد.
بــه گــزارش مهر، عیســی زارع پــور درباره وضعیــت تولید و بومی ســازی 
تجهیزات مخابراتی در کشــور برای اســتفاده در شــبکه ملــی اطلاعات و نیز 
اســتفاده در پروژه »فیبرنوری نقاط« گفت: اگرچــه نمی توان دقیقاً گفت که 
چند درصد پروژه فیبرنوری و شبکه ملی اطلاعات را می توان به تولید داخل 
ســپرد اما شواهد نشان می دهد که تولیدکنندگان داخلی در حوزه تجهیزات 
پسیو شبکه )غیر فعال( موفق عمل کرده و هم اکنون می توانیم بگوییم که 
تمامی تجهیزات پسیو مورد نیاز پروژه اینترنت فیبرنوری )فیبرنوری نقاط( 

در داخل کشور قابل تولید است.
زارع پــور با بیان اینکــه در زمینه تولید تجهیزات اکتیو )فعال( نیز شــاهد 
تولیــد و بومی ســازی بخش قابــل توجهــی از تجهیزات مخابراتی هســتیم، 
افــزود: از آنجایــی کــه ایــن تجهیــزات تاکنــون تقاضا و بازار نداشــته اســت، 

تولیدکنندگان به سمت تولید انبوه نرفته اند.
وزیر ارتباطات با اشــاره به »نمایشــگاه ظرفیت شــبکه ملی اطلاعات که 
با محوریت توســعه زیرســاخت های شــبکه فیبرنوری )FTTX( و آشنایی با 
دســتاوردهای ملــی و توانمنــدی تولیدکنندگان این حوزه« اســفندماه ۱۴00 
در پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شد، گفت: این نمایشگاه 
بــا هدف شناســایی تولیدکننــدگان و احصای توان داخلی بــرای به کارگیری 
تجهیزات قابل اســتفاده در پروژه شــبکه دسترســی فیبرنوری و شــبکه ملی 
اطلاعــات برگــزار شــد که ایــن حرکــت نویدبخش آن اســت کــه نمونه های 
تولیدشــده در کشــور بســرعت به تولیــد انبوه خواهند رســید. از ســوی دیگر 
بخش هایــی از تجهیزات کــه هنوز نیاز به تحقیق و توســعه دارند کار خود را 
بســرعت پیش خواهند برد تا در نهایت شاهد بومی سازی تجهیزات عرصه 

مخابرات و ارتباطات کشور برای پروژه های بزرگ ملی باشیم.
زارع پــور بــا تأکیــد بر حرکــت رو به رشــد تولیــد و بومی ســازی تجهیزات 
مخابراتی مرتبط با شــبکه دسترسی فیبرنوری و شبکه ملی اطلاعات گفت: 
 )FTTX( به پروژه فیبرنوری منازل ICT شــواهد نشــان می دهد که صنعت
احســاس خوبــی دارد و امیدواریم این پروژه بســرعت آغاز شــده و در زمان 

مقرر نیز به پایان برسد.
گفتنــی اســت مطابــق بــا اعلام وزیــر ارتباطــات پروژه شــبکه دسترســی 
فیبرنــوری )فیبرنوری نقاط( قرار اســت ظرف مدت ۳ ســال آینده برای 20 
میلیــون خانــوار، اینترنت خانگی با ســرعت حداقل ۳0 مــگ و حداکثر یک 

گیگابیت را فراهم کند.

افزایش حق السهم دولت از اپراتورها منتفی شد
افزایش 2 درصدی حق الســهم دولــت از اپراتورها در قانون  بودجه ۱40۱ 

)که با ایراد شورای نگهبان مواجه شده بود( منتفی شد.
بــه گــزارش فــارس، رضــا باقری اصــل معــاون امــور دولــت، مجلس و 
اســتان  های وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات از منتفی شــدن افزایش 

حق السهم دولت از اپراتورها در سال  جاری خبر داد.
باقری اصل در توئیتی نوشــت: جزء 2 بند الحاقی به تبصره 6 کمیســیون 
تلفیــق مبنی بر افزایش 2 درصدی حق الســهم دولت از اپراتورها در قانون 
 بودجــه ۱40۱ پس از ایراد شــورای نگهبان، پیگیــری و اصرار وزیر ارتباطات و 

همراهی مجلس حذف شد.
عیســی زارع پــور وزیر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات در مخالفــت با این 
مصوبــه گفته بــود: این مصوبه منطبــق بر چهارچوب های حقوقی نیســت. 
با بخش خصوصی قراردادی به شــکل بلندمدت بســته ایم و اجازه نداریم 

خلاف چهارچوبی که تعیین شده  است، اقدامی انجام دهیم.

همه ما در گوشــی و لپ تاپ خود اطلاعاتی 
وســایل  ایــن  فــروش  هنــگام  کــه  داریــم 
دیجیتال نگران دست یافتن دیگران به این 
داده ها می شویم. شــاید با خود بگویید تنها 
یک ریست فکتوری و بازگشت به تنظیمات 
کارخانه، کافی اســت تا همــه این اطلاعات 
پــاک شــوند درحالــی کــه چنیــن نیســت و 
بســیاری از فایل هــا و داده هــا را می تــوان با 

شگردهای مختلف بازیابی کرد.
مــوردی  چنیــن  نگــران  اگــر  بنابرایــن   
هســتید حتمــاً از راهکارهــای فعالان حوزه 
نرم افــزاری کمــک بگیریــد چرا کــه تاکنون 
اپلیکیشــن ها و برنامه هــای متعددی برای 
مقابله با این مشــکل کاربران، به بازار ارائه 

شده است.
 یکــی از بهتریــن نرم افزارهــای ارائه شــده، 
Prevent Restore اســت؛ نرم افــزار حــذف 
فایل هــا  و  اطلاعــات  همیشــگی  و  دائمــی 
از سیســتم کــه می توانــد بــه کاربــران کمک 

کنــد. همان طــور کــه می دانیــد هنگامــی که 
فایلــی را در وینــدوز حذف و آن را به ســطل 
زبالــه منتقل می کنید حتی بــا حذف آنها از 
ســطل زباله ویندوز، بازهــم فایل ها به طور 
کامــل پــاک نشــده اند و براحتی می تــوان با 
یــک نرم افزار بازیابــی فایل مجــدد، آنها را 

بازگرداند.
 Prevent Restore امــا بــه کمــک نرم افــزار 
شــما قادر خواهیــد بود تا فایل هــا را به طور 
کامل و همیشــگی حذف کنید، به نحوی که 
دیگــر به هیچ عنــوان قابل بازیابی نباشــند. 
 Prevent هدف اصلی اســتفاده از نرم افــزار
Restore، عــدم بازیابــی مجــدد فایل هــای 
حذف شــده اســت، به طوری که دیگر هیچ 
راه بازگشــتی وجود نداشته باشد. جلوگیری 
 USB، ،از بازیابــی فایــل در فلــش ممــوری
SSD و... نیز از دیگر ویژگی های آن به شمار 
می رود. از دیگــر قابلیت های ایــن نرم افزار 
پــرکار می تــوان بــه رابــط کاربــری ســاده و 

بی نظیر آن اشاره کرد.
 اگر شما هم علاقه مندید این نرم افزار را در 
اختیار داشته باشید می توانید به وب سایت 

پی سی ورلد مراجعه کنید. 
بــرای ایــن کار هم تنهــا کافی اســت آدرس 
WWW.P30world.com را تایــپ کــرده و 
ایــن نرم افزار را به صورت رایــگان بارگذاری 

کنید.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بیان کرد

رشد بخش خصوصی در بومی سازی تجهیزات مخابراتی

گویند سنگ لعل شود در مقام صبر   
آری شود ولیک به خون جگر شود

ایــن روزها بحث دانــش بنیانی در پی ابلاغ 
شــعار ســال توســط رهبر معظم انقلاب بسیار 
داغ شــده و تمام ســطوح تصمیم گیــری عالی 
نظــام ، دولــت و بدنــه اقتصــادی و آموزشــی 
جامعــه بــه شــدت درگیــر ایــن موضوع شــده 

است.
امــا اینکه چه شــد موضوعــی بس ناشــناخته به این ســطح از معروفیت 
و اهمیــت رســید؛ خاطــرم اســت کــه ســال ۹2 کســی چیــزی در ایــن مــورد 
نمی دانســت و آن زمان واژگانی مانند »پارک علم و فناوری«، »استارتاپ«، 
»مراکــز  کار«،  و  کســب  »شــتاب دهنده های  خطرپذیــر«،  »ســرمایه گذاری 
نــوآوری«، »خانه هــای خلاق و نوآوری«، »کارخانه نوآوری« و »شــرکت های 
خلاق« و بســیاری از مفاهیم جدید در حوزه کارآفرینی کاملًا ناشــناخته بود. 
همچنیــن معاونــت علمــی و فنــاوری به تازگی تأســیس شــده بــود و بعضاً 

زمزمه های انحلال آن نیز به گوش می رسید.
توســعه مفهومی فرهنگی اســت و دانش بنیانی فرهنگ توسعه یافتگی 
است. اگر می خواهیم از خام فروشی و خروج سرمایه های انسانی جلوگیری 
کنیــم، بایــد فرهنگ دانش بنیانی در تمام ســطوح جامعه از مردم عادی تا 

سطوح بالای تصمیم گیری در دولت و بخش خصوصی توسعه یابد.
امــروز زیســت بــوم دانــش بنیــان کشــور بالنــده شــده و قریب بــه ۷ هزار 
شــرکت دانش بنیان، اشــتغال مســتقیم ۳00 هزار نفری از فارغ التحصیلان 
جــوان و چنــد میلیونــی غیرمســتقیم را رقــم زده انــد. هــزاران اســتارتاپ و 
صدها شــتابدهنده در حال نوآفرینی در این زیســت بوم هســتند. شــرکت ها 
در حــال تبدیــل به بازیگران مهم اقتصاد کشــور و مردم در حال اســتفاده از 

سرویس های کاملًا بومی توسط جوانان خود هستند.
معاونــت علمی و فناوری ریاســت جمهــوری به واســطه قوانین متعدد 
جایــگاه قانونی خود را کســب کرده ولی مهم تر از هر چیــزی جایگاه و اعتبار 
معنــوی خود اســت که آن را در این زیســت بــوم دارد. راســتش را بخواهید، 
هیچ گاه فکر نمی کردم زمانی به چنین مرتبه در ساختار تصمیم گیری کشور 

برسیم.
برمی گردم به شــعر حافــظ در ابتدای این متن؛ همه اشــخاص درگیر در 
ایــن زیســت بــوم بلوغ  یافته، در این ســال ها بــه همراه هم تــلاش کردند که 

جواهر زیست بوم دانش بنیان صیقل خورده و دیده شود.
این موفقیت ها مدیون از خودگذشــتگی و هزینه دادن بســیاری از افرادی 
است که از آبرو و اعتبار شخصی تا فرصت های آینده زندگی خود و خانواده 
خود گذشتند و خون جگر خوردند تا به اینجا برسیم. این موفقیت را بر همه 
اهالی زیســت بــوم تبریک می گویم. امــا در عین حال باید بدانیــم که تا قله 
مطلوب راه بســیار اســت و این مبــارزه همچنان با قوت تــا تبدیل جامعه به 
یک جامعه دانش بنیان ادامه خواهد داشــت و همچنان همه باید فداکاری 
کنیم. در این بین هدایت ها و حمایت های بی بدیل رهبری نیز ضامن تداوم 

حرکت این مسیر بوده است و خواهد بود.
رئیس جمهــور محترم و دولت ســیزدهم از ابتدای شــروع بــه کار، باور به 
دانــش بنیان هــا را در آرا و افــکار متجلی و نشــان داده اند که رشــد و  توســعه 
زیســت بوم فناوری و نوآوری ســرلوحه اولویت های ایشــان اســت و جلسات 

شنبه های دانش بنیانی مقوم این حرکت است.

گــروه فنــاوری - ایــن روزها بحث تبــادل رمزارزها در پلتفرم ها بســیار مطرح اســت و عده ای 
تبــادل رمزارز هــا را در پلتفرم هــای خارجــی انجام می دهنــد در حالی که در کشــور خودمان 
پلتفرم هایی وجود دارد که با گرفتن تأییدیه از معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و 
دیگر مجوزهای لازم از سوی سازمان ها و نهادهای مربوطه خود در این زمینه فعال هستند. 

یکی از این پلتفرم ها »مزدکس« است.
محمد قاســمی مدیرعامل این پلتفرم تبادل رمزارز می گوید: »ما بعد از ماه ها تحقیق و 
بررسی بازار رمزارزها و رصد نیازهای کاربران ایرانی در این حوزه، از بهار سال ۱۴00 شروع به 
طراحی و پیاده ســازی پلتفرم معاملاتی کردیم و از اواخر پاییز ۱۴00 به صورت رســمی وارد 

بازار معاملات رمزارزها شدیم.«
قاسمی با بیان اینکه پلتفرم ما معاملات کریپتو به کریپتو در کشور است می افزاید: »البته 
ایــن پلتفرم با هدف امکان معامله کاربران در ســطح جهانی طراحی شــده اســت و کاربران 
می تواننــد بــا واریز تتر یــا رمزارزهای دیگــر در بازارهای متنــوع رمزارزی ایــن پلتفرم معامله 
دلخــواه خــود را انجام دهند.« این فعــال حوزه تبادل رمزارزها با اشــاره به اینکــه درباره بازار 
رمزارزهــا در ایران تا به امروز هیچ قانونگذاری انجام نشــده اســت، می گوید: »ولی پلتفرم ما 
از ســوی شــرکت توسعه فناوری مالی مزدک سهامی خاص با شــماره ثبت 5۷۷04۱ واقع در 
تهــران ارائه شــده اســت و مجوزهای لازم را از ســازمان نظــام صنفی رایانه ای تهــران، دانش 
بنیــان گرفتــه و عضــو انجمن بلاکچین ایران اســت و با توجه بــه مراحلی که تا بــه امروز طی 
کرده ایــم در حــال دریافت مجوزهای کمیســیون فین تک و انفورماتیک کشــور نیز هســتیم.« 
وی با اشــاره به اینکه هم اکنون بیش از ۱0 هزار کاربر در حال اســتفاده از خدمات آن هســتند، 
می افزاید: »پلتفرم تبادل رمزارز ما معاملات دارایی های دیجیتال اســت و کاربران می توانند 
پس از ثبت نام و احراز هویت آسان پلتفرم )تأیید ایمیل و ثبت شماره موبایل( وارد آن شده 
و بــه معاملــه بیش از ۳0 رمــزارز در این صرافی بپردازند. از آنجایــی که این پلتفرم از فناوری 
پیشرفته، الگوریتم و زبان برنامه نویسی منحصر به فردی استفاده کرده بنابراین می تواند بیش 
از ۳00 هزار سفارش را در هر ثانیه پردازش کند که این عدد سه برابر بیشتر از میانگین پردازش 
معامــلات پلتفرم هــای معاملاتی در دنیاســت و اینکه باید گفت خوشــبختانه بــه دلیل نوع 
طراحی، کاربران تجربه قطعی در ترافیک های بالا را نخواهند داشت.« این مسئول در پاسخ 
به این سؤال که جایی که بحث مالی باشد از نظر امنیت سایبری هم ضربه پذیر می شود، چه 
اقدام هایی برای این بخش انجام داده اید تا بیشترین امنیت را داشته باشند، می گوید: »قطعاً 
مهم ترین اولویت ما تأمین امنیت دارایی های کاربران  اســت، برای چنین موضوع مهمی ما 
از کیف پول اختصاصی دو لایه داخل ایران و آخرین تکنولوژی های حوزه نرم افزارهای مالی و 
بلاکچین در دنیا استفاده کرده ایم.« وی در پاسخ به این سؤال هم که چرا مردم این روزها در 
دام کلاهبرداران تبادل رمزارز می افتند؟ و اســتفاده از پلتفرم بومی چه مزایایی برای کاربران 
دارد؟ می گوید: »به دلیل تحریم آی پی های کاربران ایرانی و مســدود شــدن دارایی های آنها 
در بســیاری از صرافی هــای خارجی برای فعالیت در آنها محدودیت هــای بزرگی وجود دارد. 
متأسفانه بسیاری از کلاهبرداران با استفاده از این محدودیت ها اعتماد کاربران را جلب کرده 
و با روش های مختلف دارایی های کاربران را به خطر می اندازند. همچنین ناشناخته بودن و 
ابهام در ساز و کار بسیاری از صرافی ها بسیاری از کاربران را در خطر از دست دادن دارایی های 
خود قرار می دهند. اســتفاده از پلتفرم های بومی شــناخته شــده، معتبر با ســاز و کار شــفاف 

می تواند آسایش و اطمینان بیشتری برای کاربران فراهم کند.«
قاسمی در ادامه به کاربران تبادل رمزارز تأکید می کند: »بهترین توصیه مطالعه و تحقیق 
درباره بازار رمزارزها و آموزش در این زمینه است. کاربران می توانند با شرکت در وبینارهای 
آموزشــی و لایوهای کاربــردی مزدکس اطلاعات خوبی از این بازار کســب و با تحقیق درباره 
صرافی های معتبر یکی از آنها را برای معاملات خود انتخاب کنند. بهتر است برای سنجش 
اعتبار یک صرافی به پیشینه  و تجربه  تیم تشکیل دهنده  آن توجه شود. این پلتفرم از معدود 
صرافی های رمزارزی است که به صورت مداوم، وبینارهای رایگان آموزشی با حضور اساتید 
متخصص برگزار می کند، همچنین با انتشــار مقالات کامل و کاربردی در بلاگ و پست های 
آموزشــی در شــبکه های اجتماعی برای بالا بــردن اطلاعات کاربران در این زمینه شــبانه روز 

تلاش می شود.«

 از مقام صبر تا قله مطلوب

تبادل امن رمزارز در پلتفرم داخلی

 پاک کردن دائمی فایل ها

تومــان  میلیــارد   ۱۷00 اعطــای  قــرارداد 
تســهیلات به فعالان حوزه ICT، استارتاپ ها 
وزارت  بیــن  دانش بنیــان  شــرکت های  و 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و پست بانک به 

امضا رسید.
بــه گــزارش »ایــران«، بــا توجــه بــه تأکید 
رهبر معظم انقلاب اســلامی به تولید دانش 
بنیان، تمامی دستگاه ها در حال برنامه ریزی 
برای دســتیابی بــه این هدف هســتند. وزارت 
ارتباطات که بخش بزرگی از تعامل با فعالان 
حــوزه اســتارتاپی و شــرکت های دانش بنیان 
را برعهــده دارد، بــا عقــد قــراردادی به مبلغ 
۱۷00 میلیــارد تومــان با پســت بانــک درنظر 
دارد تسهیلاتی را به شرکت های دانش بنیان، 
اســتارتاپ ها و فعالان حــوزه ICT تخصیص 

دهد.
»بهــزاد شــیری« مدیرعامل پســت بانک 
ایــران گفت: بــرای تقویت اقتصــاد دیجیتال 
برای نخستین بار در قالب بودجه سال ۱۴00، 
منابعی در اختیــار وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات قرار گرفت تا بتوانــد آن را با منابع 
پســت بانک ایــران )بانــک عامــل( تلفیــق و 
تسهیلاتی به فعالان حوزه ICT، استارتاپ ها 

و شرکت های دانش بنیان پرداخت کند.
شــیری با بیان این که در ســال های گذشته 

چنین منابعی برای استارتاپ ها و شرکت های 
دانش بنیــان در اختیــار وزارتخانه های جهاد 
کشــاورزی، صمت و تعــاون قــرار گرفته بود، 
ولــی در اختیــار وزارت ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعــات قــرار نداشــت، گفــت: بــا توجه به 
محدودیــت منابــع بانک هــا بــرای پرداخت 
تسهیلات، در پست بانک ایران منتظر بودیم 
تــا وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات نیز 
ایــن عاملیــت را بــه دســت آورد و بــه همان 
انــدازه  با تخصیص منابــع داخلی به فعالان 
حــوزه ارتباطــات و شــرکت های دانش بنیــان 

تسهیلات پرداخت کنیم.
قــرارداد  اکنــون  اینکــه  بــر  تأکیــد  بــا  وی 
وزارت  و  ایــران  پســت بانک  بیــن  عاملیــت 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با رقمی حدود 
۱۷00 میلیــارد تومان به امضا رســیده اســت، 
گفت: از این اعتبار، ۸۵0 میلیارد تومان سهم 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات و برابر 
ایــن رقم نیز ســهم پســت بانک ایران اســت 
و بایــد ایــن تســهیلات در قالب یک ســاختار 

پرداخت شود.
شیری با بیان اینکه برای ایجاد یک تغییر 
پایدار باید ابتدا نهادسازی شود، ادامه داد: در 
پست بانک ایران برای پرداخت تسهیلات به 
فعــالان ICT باید نهادســازی و زمینه را مهیا 

می کردیــم. به همیــن علت واحــد بانکداری 
از  نفــر   ۱۹ و  کردیــم  ایجــاد  را   ICT شــرکتی 
کارکنان پست بانک ایران در صندوق نوآوری 
و شکوفایی در حال آموزش هستند و به زودی 
در محــل مــورد نظر مســتقر می شــوند و این 
کارشناسان پرونده شرکت های فعال در حوزه 

فاوا را بررسی و تحویل شعبه  می دهند.
شــیری تأکیــد کــرد: با انجــام پیوســته این 
فراینــد، واحد بانکداری شــرکتی حذف  شــده 
و واحد مســئول بررســی پرداخت تســهیلات  
فعــالان  و  دانش بنیــان  شــرکت های  بــه 
ایجــاد  بانــک  در  اطلاعــات  فنــاوری  حــوزه 
می شــود و این  یکــی از جنبه های نهادســازی 
فنــاوری،  حــوزه  فعــالان  از  حمایــت  بــرای 
دانش بنیان ها و استارتاپ ها است که در بانک 

اتفاق افتاده است.

اعطای تسهیلات ۱۷۰۰ میلیارد تومانی برای شرکت های دانش بنیان حوزه آی سی تی
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